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Minuta şedinţei Consiliului Consultativ din 14 Iulie 2011 
14 Iulie  2011, 10.00 – 11.00 
 
Introducere 
 
Preşedintele ANCOM, Cătălin Marinescu, urează bun venit participanţilor şi prezintă 
Agenda întâlnirii. 
 
1. Adoptarea Agendei 
 
Preşedintele ANCOM enumeră documentele supuse dezbaterii şi cere observaţii asupra 
agendei care conţine minuta şedinţei Consiliului Consultativ al ANCOM din data de 5 mai 2011 şi  
Proiectul de decizie privind unele măsuri în domeniul resurselor de numerotaţie şi 
resurselor tehnice. În lipsa oricăror remarci, agenda este adoptată în forma propusă de 
ANCOM. 

2. Minuta întâlnirii anterioare 
 
Preşedintele ANCOM cere observaţii cu privire la documentul nr.2 (Minuta întâlnirii din data 
de 5 mai 2011), inclusă pe agendă spre informare. În lipsa oricăror remarci, preşedintele 
aprobă minuta ultimei şedinţe.  
 
3. Proiect de decizie privind unele măsuri în domeniul resurselor de numerotaţie şi 
resurselor tehnice 

Preşedintele ANCOM dă cuvântul domnişoarei Lorica ŞCHIOPU, Şef Departament Direcţia 
Executivă Administrare Spectru Radio şi Numerotaţie/Departamentul Autorizări şi Numerotaţie, 
ANCOM, pentru a prezenta Sinteza Observaţiilor. 
 
Reprezentantul ANCOM menţionează că proiectul de decizie a fost supus consultării publice în 
perioada 21 decembrie 2010 – 7 februarie 2011 alături de proiectul de decizie privind alocarea 
şi utilizarea numerelor naţionale scurte pentru servicii cu valoare adăugată de interes general. 
Reprezentantul ANCOM menţionează că în urma analizei observaţiilor primite s-a considerat 
oportună adoptarea proiectului de decizie privind unele măsuri în domeniul resurselor 
de numerotaţie şi resurselor tehnice şi amânarea adoptării proiectului de decizie 
privind alocarea şi utilizarea numerelor naţionale scurte pentru servicii cu valoare 
adăugată de interes general. Acesta adaugă că vor avea loc noi discuţii cu privire la 
proiectul de decizie pentru care s-a propus amânarea în vederea găsirii unor soluţii optime în 
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acord cu reglementările în vigoare şi cu necesităţile furnizorilor. Reprezentantul ANCOM 
menţionează că observaţiile primite au vizat, în principal, două aspecte: în primul rând 
reducerea termenului de portare şi în al doilea rând deschiderea unui nou domeniu de 
numerotaţie pentru servicii cu valoare adăugată.  
Referitor la termenul de portare, ANCOM a propus reducerea acestuia de la 10 la 3 zile 
lucrătoare şi completarea articolului care prevedea excepţii de la respectarea acestui termen. În 
opinia ANCOM, stabilirea unui termen mai mic de finalizare a portării unui număr şi 
implementarea în bune condiţii a acestuia va duce la creşterea impactului pozitiv al serviciului 
de portabilitate a numerelor. În ceea ce priveşte dificultatea respectării acestui termen, 
reprezentantul ANCOM subliniază faptul că există excepţia aplicabilă în cazul în care 
conectarea/deconectarea abonatului implică realizarea unor operaţiuni complexe care necesită o 
perioadă mai mare de timp.  
 
În ceea ce priveşte propunerea ANCOM de a deschide un nou subdomeniu de numere naţionale 
scurte de forma 14vxy, prin care să fie asigurată furnizarea de servicii cu valoare adăugată de 
interes general (SVA), reprezentantul ANCOM menţionează că aceasta a făcut şi obiectul unui 
proiect de decizie separat, care a fost supus consultării publice concomitent cu prezentul 
proiect. În cursul consultării publice au fost primite mai multe observaţii din partea furnizorilor. 
Observaţiile s-au referit, în primul rând, la oportunitatea deschiderii în PNN a unui domeniu de 
numere naţionale scurte pentru SVA. Având în vedere observaţiile primite ANCOM a considerat 
că înainte de adoptarea deciziei respective este necesar să extindă analiza cu privire la 
implicaţiile deschiderii domeniului de numere scurte 14 asupra furnizării SVA. 
 
În acest sens, ANCOM a organizat întâlniri cu respondenţii la consultarea publică şi le-a solicitat 
informaţii suplimentare cu privire la resursele de numerotaţie utilizate pentru furnizarea SVA. 
Concomitent, ANCOM a reanalizat situaţia furnizării SVA la nivel european, atât pentru serviciile 
furnizate vocal, cât şi pentru cele furnizate prin SMS constatând preocuparea autorităţilor de 
reglementare pentru asigurarea unui cadru transparent de furnizare a SVA. 
 
Pornind de la situaţia existentă în România şi având în vedere măsurile întreprinse de alte 
autorităţi de reglementare, ANCOM consideră că ar fi necesară prelungirea termenului de 
adoptare a deciziei şi continuarea consultărilor cu furnizorii în vederea stabilirii unei soluţii 
optime care să asigure dezvoltarea pe termen lung a SVA. 
 
Prin urmare, din proiectul de decizie privind unele măsuri în domeniul resurselor de numerotaţie 
şi resurselor tehnice au fost eliminate propunerile de modificare ale PNN corespunzătoare 
definirii subdomeniului 14vxy. 
 
În aceste condiţii, s-a evidenţiat necesitatea modificării Deciziei preşedintelui Autorităţii 
Naţionale pentru Administrare şi Reglementare în Comunicaţii nr. 459/2010 privind alocarea şi 
utilizarea numerelor naţionale scurte pentru servicii de interes public la nivel naţional, pentru a 
soluţiona problema utilizării de către S.C. ROMTELECOM S.A. a numerelor 1951 şi 1958. 
 
Toate comentariile şi observaţiile primite pe marginea acestui proiect, precum şi 
răspunsurile oferite de către Autoritate pot fi consultate pe larg în sinteza observaţiilor, 
document elaborat de ANCOM în urma procesului de consultare publică. 
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Preşedintele ANCOM solicită alte observaţii decât cele deja exprimate pe perioada consultării 
publice pe marginea Proiectului de decizie privind unele măsuri în domeniul resurselor 
de numerotaţie şi resurselor tehnice. 
 
Reprezentantul Romtelecom intervine şi întreabă dacă a  fost stabilit un nou termen privind 
adoptarea proiectului de decizie privind alocarea şi utilizarea numerelor naţionale scurte pentru 
servicii cu valoare adăugată de interes general. Reprezentantul ANCOM menţionează că se 
doreşte finalizarea acestui proiect de decizie până la sfârşitul anului 2011.  
 
Reprezentantul Romtelecom face o nouă observaţie cu privire la modalitatea de transfer de 
tip wholesale între furnizori. Acesta subliniază faptul că în acest moment există pe piaţă furnizori 
care oferă servicii utilizând resursele de numerotaţie ale altor furnizori. Reprezentantul 
Romtelecom solicită o clarificare din partea ANCOM cu privire la acest cadru de reglementare 
pentru a se putea oferi ocazia şi altor operatori de a participa la această piaţă. 
Reprezentantul ANCOM menţionează că în proiectul noii legi a comunicaţiilor electronice a 
fost prevăzut, pe lângă cesionare, şi transferul direct al resurselor de numerotaţie. Acesta 
adaugă că în cazul în care legea va fi aprobată sub forma propusă de ANCOM, Autoritatea va 
elabora şi va da o decizie în acest sens.  
 
Reprezentantul Romtelecom mai face o observaţie cu privire la termenul de portare 
argumentând că o reducere atât de drastică a termenului va crea probleme şi va distorsiona 
procesul de portabilitate. Acesta propune o reducere a termenului în două etape şi sugerează ca 
într-o primă fază portarea să se realizeze în 7 zile, urmând ca după o perioadă de câteva luni să 
se reducă termenul propus de ANCOM, de 3 zile. Reprezentantul Romtelecom  menţionează că 
o reducere a termenului de portare în două etape ar putea arăta dacă furnizorii pot să realizeze 
portarea într-un termen atât de scurt. Reprezentantul ANCOM menţionează că Autoritatea a 
stabilit de la început un termen prea mare pentru procesul de portare, având în vedere lipsa de 
experienţă în acest domeniu, şi subliniază că ANCOM consideră termenul de trei zile ca fiind 
rezonabil. Acesta aduce de asemenea drept argument o statistică pentru anul 2009 realizată 
pentru ţările din Europa,  în care numai 3 ţări au ca termen de portare 10 zile şi una 12, restul 
statelor având ca termen 5, 4 sau 3 zile. Preşedintele ANCOM adaugă de asemenea că o 
dată cu intrarea în vigoare a noii legi a comunicaţiilor, portabilitatea se va realiza într-o singură 
zi şi subliniază că termenul de 3 zile este într-adevăr un termen rezonabil.  
 
Reprezentantul Cosmote propune ca prevederile referitoare la noul termen de portare să 
intre în vigoare în 30 de zile de la data publicării deciziei în Monitorul Oficial. Reprezentantul 
ANCOM menţionează că data de la care va intra în vigoare noul termen de portare va fi 
convenită în cadrul grupului de lucru şi va fi stabilită prin decizia preşedintelui ANCOM de 
adoptare a condiţiilor tehnice şi comerciale de implementarea portabilităţii numerelor.  
 
Reprezentantul DialTelecom intervine şi solicită clarificarea problemelor privind tarifarea 
apelurilor în cazul numerelor verzi, respectiv modificarea art.21 din decizia privind Planul 
naţional de numerotaţie. Reprezentantul ANCOM menţionează că această cerinţă are un 
caracter mai general si se referă şi la accesul la alte categorii de numere nongeografice prin 
intermediul cărora se oferă servicii cu valoare adăugată. Referitor la problema semnalată de 
către respondent, este important de precizat că BEREC (Organismul autorităţilor europene de 
reglementare în domeniul comunicaţiilor electronice) a inclus în planul de acţiuni pentru anul 
2011 realizarea unui proiect cu privire la “Accesul la servicii cu valoare adăugată”. În strânsă 
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legătură cu rezultatele raportului BEREC, dacă în urma monitorizării pieţei din România se va 
constata că este necesară intervenţia Autorităţii în această problemă, ANCOM va adopta 
măsurile corespunzătoare. De asemenea, preşedintele ANCOM a subliniat faptul că stabilirea 
tarifelor de interconectare nu face obiectul  deciziilor referitoare la administrarea resurselor de 
numerotaţie şi prin urmare, modificările solicitate de respondent nu pot fi introduse în această 
decizie. 
 
Preşedintele ANCOM solicită alte observaţii. În lipsa altor observaţii, Preşedintele ANCOM 
consideră decizia adoptată. 
 
6. Diverse 
 
Preşedintele ANCOM mulţumeşte participanţilor şi înainte de a declara şedinţa închisă îi 
informează pe aceştia că ANCOM va organiza un nou Consiliu Consultativ într-o săptămână 
pentru discuţii privind Documentul de strategie privind implementarea şi dezvoltarea sistemelor 
BWA (Broadband Wireless Access – acces pe suport radio de bandă largă) la nivel naţional în 
banda de frecvenţe 3400-3800 MHz pe perioada 2011-2020. Acesta adaugă de asemenea că se 
vor supune consultării publice în cursul zilei modalităţile de extindere a valabilităţii licenţelor de 
utilizare a spectrului în benzile 900 MHz şi 1800 MHz. Preşedintele ANCOM adaugă că la sfârşitul 
lunii august se va finaliza şi se va supune consultării publice forma finală a strategiei privind 
introducerea sistemelor de bandă largă în benzile de 800 şi 2500 MHz. Preşedintele ANCOM 
menţionează că în ceea ce priveşte  analizele de piaţă, acestea se află într-o formă avansată, o 
echipă de lucru a ANCOM aflându-se la Bruxelles. Analizele vor fi supuse consultării publice în 
cursul lunii august.  
 
 
 
 


